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Amb la col·laboració de:

Pel valencià i per la mare terra

Amb la col·laboració 
de la Conselleria 
d’Educació, Cultura i 
Esport:

A rriba la primavera i la vida renaix 
després d’haver estat entre 
parèntesis durant l’hivern. Ha 

sigut un hivern dur, tot i que li va costar 
assentar-se. El canvi climàtic provoca 
que, moltes vegades, l’estiu es camufle 
entre la tardor i es prolongue fins al 
mateix dia de Cap d’Any. Amb tot, la neu ha 
tornat a cobrir els cims de les muntanyes 
valencianes, en especial al Maestrat i en 
les serralades de les comarques centrals. 
Feia anys que no gaudíem d’aquestes 
estampes bucòliques més pròpies d’altres 
èpoques i d’altres latituds. Qui sap si en 
el futur les nostres netes i nets, en veure 
les fotos d’aquest hivern, es pregunten 
què era allò blanc i gelat que enfarinava el 
paisatge que ens envoltava. Esperem, de 
debò, que no. I que, com nosaltres, tinguen 
la sort de poder gaudir de nevades, a 
l’hivern, com de pluges (amb coneixement) 

a la primavera i la tardor. Això significarà 
que hem sigut capaços de posar fre al 
canvi climàtic i que la mare Terra torna 
a respirar. Però, per desgràcia, estem 
en emergència climàtica i els governs 
de tot el món pareix que no se’n volen 
assabentar o, el que és encara pitjor, que 
consideren que no és problema seu. 

És per això que ja fa temps que des de 
les entitats, organitzacions i col·lectius 
que ens preocupem per la salut del 
planeta, no deixem de treballar i de lluitar 
per conscienciar la societat i tractar de 
transformar-la. Per això, des de l'STEPV 
celebrem que les Trobades d’Escoles 
en Valencià d’enguany incidisquen en la 
sostenibilitat. I ho faran de la mà de la 
figura de la gran Carme Miquel: la mestra, 
l’escriptora i l’activista per la llengua i pel 
medi ambient. “Recuperem el verd amb 
Carme Miquel”, és el lema que ha triat 

Escola Valenciana, l’entitat promotora de 
les trobades, que guiarà totes les activitats 
d’aquesta gran festa reivindicativa per la 
llengua i per l’escola.

STEPV, com sempre, participarà de 
manera activa en totes les trobades. A 
banda d’aquesta revista especial, hem 
preparat tallers i activitats amb què 
treballarem, de manera conjunta, la 
necessitat d’apostar per una altra manera 
de viure i de relacionar-nos amb el 
territori, i l’estima per la nostra llengua. 
Perquè les últimes enquestes oficials, 
tristament, no parlen massa bé de la salut 
del valencià. Per això, des d’aquestes 
pàgines volem fer una crida a les nostres 
institucions perquè no miren cap a un 
altre costat i aposten, de veritat, per la 
nostra llengua, que com ja hem escrit 
en anteriors monogràfics dedicats a la 
llengua, és el nostre tresor. 

L a darrera enquesta sobre l’ús i el 
coneixement del valencià publicada 
per la Generalitat Valenciana, el 

passat mes de desembre, revela que el 
coneixement de la llengua s’ha incrementat 
però no així l’ús social. 

La Direcció General de Política 
Lingüística ha anunciat, després de 
publicar l’enquesta, l’elaboració d’un pla 
quinquennal (2023-2027) per a promoure 
l’ús del valencià entre la ciutadania. No 
calia esperar l’enquesta per comprovar 
que l’ús ha retrocedit de forma alarmant 
aquests darrers anys. El govern del Botànic 
ha perdut una oportunitat d’or per a 
implementar mesures per a promoure l’ús 
des de fa dues legislatures.

Per a STEPV i Intersindical Valenciana, 
cal treballar per un gran pacte polític i 
social per la llengua, que impregne totes i 
cada una de les línies d’actuació del govern 
valencià i tots i cada un dels àmbits socials: 
polítiques migratòries (la majoria de les 
places per atendre l’alumnat nouvingut 
ucraïnés són de l’especialitat de castellà), 
polítiques urbanístiques, de l’empresa i 
el treball, dels mitjans de comunicació, 
de l’àmbit públic, etc. És fonamental que 
les polítiques adreçades a la joventut 
incorporen també el criteri d’ús del 
valencià. 

Cal aquest pacte, que hauria d’assumir 
el màxim nombre de partits, sindicats, 
entitats de l’entramat cívic i social valencià 
i que tinga com a objectiu principal 
fomentar l’ús social de la llengua. No 
podem perdre més temps.

CAL UN PACTE POLÍTIC I SOCIAL
PER LA LLENGUA

S’han fet passes avant, és clar, i d’altres 
que poden comportar un retrocés amb el 
que ja s’ha assolit. La llei de plurilingüisme, 
per exemple, pot suposar un increment de 
l’ús de la llengua en centres i comarques 
amb un ús mínim del valencià com a 
llengua vehicular, però ha significat un 
retrocés en els centres on s’aplicaven 
les línies en valencià. Tenim finalment la 
tramitació de la competència lingüística 
en la Funció Pública valenciana, que 
també inclou ajuntaments i universitats, 
però sanitat i justícia hi han quedat fora, 
dos àmbits on tenim problemes per a 
expressar-nos en valencià.

Malgrat els compromisos i les bones 
intencions, encara no tenim la reciprocitat 
entre els mitjans públics de comunicació 

del País Valencià, Illes Balears i Catalunya, 
tot i que les diverses produccions conjuntes 
són molt bona notícia.

Mantenim una llei d’ús i ensenyament 
del valencià totalment desfasada que, 
a la vista dels resultats de l’enquesta 
esmentada al principi, no resulta eficaç per 
a promoure l’ús de la llengua.

Estem a les portes de les eleccions 
municipals i autonòmiques i amb la 
incògnita de qui formarà el nou govern 
de la Generalitat. Ens hi juguem molt com 
a societat. També ens hi juguem el futur 
de la nostra llengua. Confiem que el nou 
govern duga a terme una política lingüística 
valenta, ferma i coherent sensible amb les 
propostes presentades per l’STEPV i altres 
entitats compromeses amb la llengua.

Marc Candela
Coordinador d'Acció Sindical i 
Política Lingüística de STEPV 
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L a Generalitat ha publicat l’enquesta sobre 
el coneixement i ús del valencià. La darrera 
consulta s’havia fet en 2015, l’any del canvi 

de govern autonòmic. En 2015 la situació era 
preocupant i ara encara ho és més. Malgrat que 
les competències lingüístiques han augmentat, 
els usos han caigut. No hi ha una transferència 
entre coneixement lingüístic i ús. Aquestes dades 
són una veritat incòmoda per a un govern que 
es diu valencianista. A les forces de l’oposició 
probablement ja els va bé el retrocés. Cal posar 
en negre sobre blanc els deures amb els usos del 
valencià del proper govern. 

La política lingüística és una actuació 
transversal que afecta des del model econòmic 
—l’aposta per un únic model turistificat— fins 
al sanitari —pensar més en els sanitaris 
que en els pacients—, des de la cultura —la 
promoció d’esdeveniments sense presència 
del valencià— fins a les infraestructures —la 
desconnexió dels territoris de llengua catalana. 

LA PREOCUPANT DAVALLADA DE L’ÚS SOCIAL 
DEL VALENCIÀ 

SITUACIÓ DE LA LLENGUA

Pau Pérez-Ledo
Sociòleg - Universitat de València

S’han creat estructures com el Consell 
Social de les Llengües (2018), però no 
ha pogut fer cap proposta i ni tan sols se 
l’ha consultat en temes com l’acreditació 
lingüística o l’homologació d’aquesta per a 
estudis no universitaris. S’han fet campanyes 
de promoció del valencià (“Sempre teua, la 
teua llengua”), però no se sap ben bé què s’ha 
promocionat ni els resultats.

Per contra, s’han eliminat les línies en 
valencià per un plurilingüisme de dubtosa 
eficàcia; no s’ha complert el compromís per 
la reciprocitat entre TV3, IB3 i À punt. Tampoc 
hi ha cap política respecte a les plataformes 
audiovi-suals. I una de cada tres denúncies 
per discriminació lingüística es produeix en 
l’Administració.

Necessitem una llei d’igualtat lingüística 
que potencie l’ús del valencià, no només 
l’ensenyament. Igualment, el Sindicat reclama 
un pacte social per la llengua i unes polítiques 
lingüístiques transversals.

En aquest sentit, ajuda la creació de 
continguts multimèdia en les xarxes socials i la 
irrupció de figures mediàtiques entre els més 

joves. La música en valencià viu també un gran 
moment, com a exemple, el grup ZOO i la seua 
popularitat a tot l’Estat. 

La situació del valencià i el context en 
què vivim exigeix eixir-se’n dels processos 
que l’afebleixen. La defensa del valencià ha 

Alfons Esteve
Cap de servei de Llengües i 
Política Lingüística de la UV

L’ acreditació lingüística per a la funció pública era 
una reclamació històrica que, per fi, es veu ja a tocar 
quan el 2015 accedeix a la Generalitat el Botànic. 

Poc després, es fa públic l’acord a què arriben Intersindical 
Valenciana, CCOO i UGT en què es reclama l’acreditació 
lingüística per a accedir a qualsevol treball de l’Administració.

Malgrat aquest context tan favorable, han passat sis anys 
i quasi dues legislatures perquè les conselleres competents 
anuncien el decret que regularà l’acreditació de la 
competència lingüística del valencià per a accedir a la funció 
pública. I alhora n’anuncien un altre sobre el reconeixement 
de la competència lingüística per homologació dels estudis 
en el sistema educatiu valencià. En el moment d’escriure 
aquest article no s’ha publicat cap dels dos decrets.

Segons les notes de premsa —encara no hi ha text 
oficial—, el primer decret estableix que s’exigirà el nivell C1 
de valencià —antic Mitjà— als grups més alts de funcionaris 
—els que necessiten títol universitari— i un nivell B2 als 
grups en què es demana batxillerat o equivalent, com són els 
administratius. El mateix decret estableix, però, que el nivell 
C1 s’exigirà a partir de 2025. Com que l’Administració té tres 

anys per a executar l’oferta, això significa que en molts casos 
no es farà efectiva abans de 2028! 

Encara més: el decret exclou el personal sanitari. És a 
dir, que precisament en el sector on hi ha més vulneració de 
drets lingüístics no es demanarà la competència lingüística. 
I això sense la més mínima justificació. Per reblar el clau, 
el segon decret anunciat preveu reconèixer el nivell B2 
de valencià a totes les persones que hagen aprovat el 
batxillerat amb l’assignatura de valencià. I si, a més, en els 
dos cursos de batxillerat s’obté una nota igual o superior a 
7, s’atorgarà un C1. 

Ras i curt: la competència en valencià quedarà reduïda 
a un pur paper burocràtic, sense cap control real de domini 
del valencià. No és cap secret que molts escolars —i més 
encara de gran nuclis urbans o de centres privats— acaben el 
batxiller sense dominar bé el valencià i menys encara per al 
nivell oral i escrit que cal en una administració. 

Feta la llei, feta la trampa: contra nosaltres. Perquè ací 
la trampa és per al valencià, reduït a un pur tràmit, i per a 
una administració valenciana en valencià, arraconada una 
vegada més.

FETA L’ACREDITACIÓ, FETA LA TRAMPA 
(O FER DE LA 
COMPETÈNCIA 
UN PUR TRÀMIT)

de formar part del nucli dur del programa 
de govern, sense ambigüitats. El compromís 
amb la llengua pròpia és un dels principals 
indicadors del compromís amb el futur del 
poble valencià. Volem societats i governs més 
compromesos amb la nostra llengua. 

L’ESPORT TAMBÉ 
JUGA EN VALENCIÀ

J uga en Valencià es va constituir el juliol de 2019 per 
aficionats del Vila-real, València, Elx, Llevant, Castelló, 
Hèrcules, València Bàsquet i Lucentum. El seu principal 

objectiu és la promoció, foment i igualtat lingüística del valencià 
en l’esport. 

L’associació dona veu a les reivindicacions d’aficionats 
i aficionades de diferents equips esportius valencians que 
volen que el valencià s’use amb normalitat en la comunicació 
i l’activitat diària dels seus equips.

En aquest sentit, es reclama la presència del valencià en 
les xarxes socials i web, la megafonia, la retolació als estadis i 
l’ús de la llengua per part dels esportistes o cos tècnic de cada 
equip. 

Fruit de la pressió s’ha aconseguit que Elx i Llevant 
obriren comptes de Twitter en valencià i que els mitjans de 
comunicació públics en valencià com À punt hi interactuen. 

Enguany, a més, han posat en marxa una campanya 
d’enviament de cartes, amb el suport dels aficionats, per fer 
encara més pressió als clubs.

L’ASSOCIACIÓ JUGA EN VALENCIÀ  
REIVINDICA L’ÚS DE LA LLENGUA  
EN ELS EQUIPS VALENCIANS
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L’EDUCACIÓ PLURILINGÜE AL PAÍS VALENCIÀ 

L'APLICACIÓ DEL PLURILINGÜISME

ALGUNES PISTES D’ACTUACIÓ 
L’escola com a espai d’aprenentatge i L’escola com a espai d’aprenentatge i 
sensibilització sensibilització 
Molts comportaments que es produeixen en 
l’àmbit escolar estan relacionats amb cercles 
familiars i socials amb els quals l’alumnat es 
relaciona. Aquests contextos contribueixen 
a la construcció de les seues actituds sobre 
les llengües i poden actuar d’obstacle a 
l’aprenentatge. Podríem citar molts exemples 
de vulneracions de drets lingüístics que des 
d’alguns cercles es promouen. Parlar en la 
“llengua pròpia”2 hauria de ser la cosa més 
natural del món i no un exercici de militància o 
reivindicació.

Identificar les barreres a l’aprenentatge 
és el pas previ perquè l’escola puga planificar 
les mesures necessàries per a eliminar-les 
i operar com a autèntic espai d’acollida, 
sensibilització i aprenentatge. 

L’alumnat: el centre de les nostres respostes L’alumnat: el centre de les nostres respostes 
pedagògiques pedagògiques 
Hem de donar resposta a les necessitats de 
l’alumnat i, en aquest sentit, és necessari que 
tots els centres educatius tinguen recursos a 
manera compensatòria. Una adequada atenció 
a les necessitats de l’alumnat els pot fer canviar 
la vida, però una mala resposta també.

Els indicadors Els indicadors 
Hem de considerar tots els elements 
que impacten en la millora de l’educació 
plurilingüe. En moltes ocasions, s’utilitza 
únicament el temps d’exposició en una llengua 
com a baròmetre per a determinar el grau 
d’optimització dels programes d’educació 
plurilingüe. 

Una càrrega vehicular en valencià superior 
al 50% és condició necessària però no 
suficient. Caldrà tenir en compte també l’ordre 
d’incorporació de les llengües, la metodologia, 
la formació del professorat i la participació de 
la comunitat educativa.

L’ educació plurilingüe hauria de garantir 
les competències necessàries per 
a poder expressar-se en qualsevol 

de les llengües oficials. En aquest sentit, la 
llei de plurilingüisme incorpora aspectes 
que permeten desenvolupar programes 
compatibles amb els requisits que figuren 
en l’informe de les UEM1 però no hi ha 
cap garantia que n’assegure un bon 
desenvolupament. Presenta avanços respecte 
al decret del 2012 del PP, però també és 
millorable en molts aspectes. 

Entitats com Escola Valenciana sempre 
han apostat pel valencià com la millor manera 
d’accedir al plurilingüisme. Són entitats 
que treballen per un món més just, en què 
totes les persones siguen valorades igual i 
exemptes de qualsevol tipus de discriminació i 
de desigualtats. 

Només d’aquesta manera l’educació 
podrà ser considerada com a promotora dels 
drets humans i no com un instruments de 
reproducció de desigualtats. 

Dit això, aprofite per a remarcar alguns 
aspectes de la qüestió. D’una banda, la 
insuficient presència d’ús vehicular del 
valencià. Una situació que contribueix més 
encara als desequilibris entre les llengües 
oficials i que ens allunya d’una societat 
multilingüe, igualitària, i democràtica. 

D’altra banda, les dobles línies —línia en 
valencià i línia en castellà— constitueixen 
també un instrument de reproducció de 
desigualtats que genera discriminacions des 
del punt de vista competencial i des del punt 
de vista social. Pensem que no era ni és la 
manera de construir un món més inclusiu... 

La contribució de la comunitat científica La contribució de la comunitat científica 
Saber l’escola que necessitem ens situa en el 
camí correcte per aconseguir-ho. Però estarem 
millor situats si atenem les indicacions 
de la comunitat científica i si som capaços 
d’identificar els aspectes que ens permeten 
determinar a quina distància ens trobem del 
model desitjable. 

L’avaluació L’avaluació 
L’excés d’optimisme amaga la multitud de 
camins a recórrer. Un coneixement precís de 
la realitat ens permetrà prendre decisions 
realistes. Però un coneixement distorsionat 
de la realitat dificultarà la correcció de males 
pràctiques o ens abocarà a prendre mesures 
equivocades. 

Necessitem mirades ben formades, 
que presten atenció a tot el que succe-
eix dins i fora de l’escola. Mirades que 
faciliten la previsió de situacions de risc, 
la reorganització de recursos, la generació 

de respostes a les necessitats que vagen 
presentant-se i el disseny de noves 
actuacions. 

L’escola ha de ser una institució que aprén a 
través dels seus encerts i errors. Els objectius 
són els que defineixen l’educació plurilingüe a 
què s’aspira i caldrà dotar-nos d’instruments 
de verificació per a comprovar si les actuacions 
permeten aconseguir-los o si, al contrari, 
contribueixen a distanciar-nos-en. 

Els instruments de verificació Els instruments de verificació 
La Unitat d’Educació Multilingüe de la Universitat 
d’Alacant (UEM-UA) posa al nostre abast un 
document3 per a promoure l’anàlisi, la reflexió 
compartida entre els diversos agents vinculats 
a l’aprenentatge-ensenyament plurilingüe i 
orientar-nos cap a una correcta implementació 
de l’educació plurilingüe i intercultural. 

El marc de referència per a l’elaboració 
d’aquests indicadors ha estat l’informe 
de desembre de 2015 de les UEM de les 
universitats d’Alacant, Castelló i València. 

A tall de conclusió A tall de conclusió 
L’educació plurilingüe ha de contribuir a la 
normalització del valencià, a eliminar els 
prejudicis lingüístics, a promoure la igualtat 
d’oportunitats i a estimular el contacte enriquidor 
amb llengües i cultures no curriculars però 
pròpies d’una part de l’alumnat.

La llei de plurilingüisme estableix aquestes 
metes4; però més important encara és posar 
tot l’afany per a fer-les realitat. 

1 https://web.ua.es/va/uem/documentos/uem-sep-

marc-2020.pdf 
2 Estatut d’Autonomia; article 6. 
3 MAPA INDICADORS UEM-UA. Instrument per 
a la planificació, anàlisi i millora de l’educació 
plurilingüe al País Valencià. Setembre 2022 
(https://web.ua.es/va/uem/documents/mapa-
indicadors-uem-ua-des-2022.pdf)
4 Art 4 de la LLEI 4/2018, de 21 de febrer, de la 
Generalitat, per la qual es regula i promou el 
plurilingüisme en el sistema educatiu valencià. 

Jaume Fullana
Membre de la junta directiva de la  
UEM-UA (Unitat per a l’Educació  
Multilingüe de la Universitat d’Alacant) i 
d’Escola Valenciana

Les illes 
Carles Cabrera
S. Normalització Lingüística - STEI Intersindical

L a llengua catalana, pròpia de les Illes 
Balears" diu l’Estatut de les Illes Balears 

(1983). Se sol dir que aquesta coma és una de 
les més debatudes de la història de l'arxipèlag 
pel canvi que n’hauria suposat l’absència. En 
aquell moment, s’assestava un cop als gonelles 
—l’homònim dels blavers valencians— sempre 
delerosos d’encetar una «batalla de Balears».

Els anys vuitanta són de predomini dels 
governs d’AP-PP. El primer president, Gabriel 
Cañellas, preterí tant com pogué una Llei de 
Normalització Lingüística (1986) que final-
ment acabaria aprovant sense problemes. És 
quan governa l’esquerra, ja als noranta, que els 
conservadors decideixen atiar el fantasma de 
l’anticatalanisme, més moderadament en temps 
de Jaume Matas o més radicalment en temps de 
José Ramón Bauzá. Actualment, Marga Prohens 
lidera el PP illenc i és tota una incògnita pel que 
respecta a la llengua. 

La política no ho significa tot. Diuen que 
l’arribada del turisme als cinquanta i seixanta 
capgirà més aquesta terra del que l’havien 

"

mudat un parell de segles anteriors. El català 
ha deixat de ser la llengua majoritària. A 
Menorca i la Part Forana de Mallorca l’idioma 
encara resisteix bé, però a la resta del territori 
vivim una autèntica situació d’emergència. A 
Eivissa, per exemple, els locals han quedat 
reduïts a un terç de la població i, en aquestes 
circumstàncies, és obvi quina és la lingua franca 
que s'empra majoritàriament.

L’única llengua imprescindible per viure 
en aquest territori és el castellà; el català 
continua essent amb prou feines la llengua 
de l’Administració i encara! Els processos 
d’estabilització a la funció pública n’han donat 
una mostra clara. A Sanitat, ha estat 
la pressió social amb els recursos 
interposats tant per l’STEI com per 
l’OCB el que ha empès el PSOE a 
recular. Més del 60% de les denúncies 
que es produeixen per agressions 
lingüístiques a l’Administració provenen 
de l’àmbit de la salut. Continuam 
amb l’intent de fer del català una eina 
imprescindible per poder viure en 
aquest territori, però és obvi que no ens 
n’acabam de sortir del tot. 

A ls Països Catalans, la llengua és el tret 
que ens singularitza i ens cohesiona. El 

pacte contra la immersió lingüística signat 
pel PSC, ERC, Junts i els Comuns al Principat 
és un menysteniment cap al català. Per 
aquest motiu, ara més que mai cal defensar 
l’escola en català i la immersió lingüística 
davant l’agressió que pateix el model d’escola 
catalana per part de la justícia, imposant el 
castellà, per raons que responen a criteris 
estrictament ideològics i no pas pedagògiques. 

Comissió lingüística USTEC-STES

LA LLENGUA A Catalunya Tot això és incomprensible si tenim en 
compte que no hi ha cap indret del nostre 
país en què l’ús del català no experimenti una 
reculada entre els joves a causa de la diglòssia 
i la substitució lingüística. Segons les dades 
recollides pel Consell Superior d’Avaluació 
(CSA) sobre els usos lingüístics de l’alumnat 
i professorat català durant els darrers 15 
anys, s’evidencia que la nostra llengua ha patit 
una disminució progressiva, tant per part de 
l’alumnat com per part del personal de centre.

Per si no n’hi hagués prou, una sentència del 
TSJC imposa un mínim d’un 25% de castellà a 
les aules i, tot i les maniobres del Departament 
d’Educació i el seu màxim responsable, el 
conseller González-Cambray, que va afirmar 
que «cap aula d’aquest país aplicarà el 25% de 
castellà», la imposició s’està materialitzant. 
Segons les últimes notícies, amb la revocació 
de les mesures cautelars per part del TSJC, 
cada cop són més centres educatius els que es 
veuen obligats a mantenir el 25% de castellà. 
S’ha evidenciat que fer canvis en la llei de 
política lingüística per part del nostre propi 
govern ha estat una mesura inútil. 

La lluita des de la base seguirà perquè 
cap atac judicial ni cap política lingüística 
interessada pugui malmetre la pervivència de 
la nostra llengua i la igualtat d’oportunitats per 
tot l’alumnat del nostre país.
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“EL FUTUR DE LA LLENGUA 
PASSA PELS NOUVINGUTS”

ACCIONS PER LA LLENGUA

Manel Àlamo
Àrea de Publicacions i Comunicació

Q uins objectius té el nou equip que 
dirigeix Escola Valenciana?
Volem continuar la tasca de 
normalització lingüística que va 

motivar el naixement d’Escola Valenciana. 
Tenim una sèrie de projectes en marxa. 
El Voluntariat pel Valencià, que és tot un 
èxit. Cada any s’hi apunten per millorar 
el seu nivell de conversa. Continuem amb 
les Lligues de Debat, el Premi Sambori 
de literatura escolar, els cicles de Cinema 
en Valencià i la nostra Oficina de Drets 
lingüístics, que cada 4 de desembre publica 
un estudi. Hem organitzat, també, diversos 
tallers d’igualtat i ja tenim confirmat el 
cartell del Feslloc, que se celebrarà entre el 
7 i el 8 de juliol a Benlloc (Plana Alta). Entre 
altres grups, comptarem amb la presència 
de La Fúmiga, Roba Estesa o Maluks. Ara bé, 
el nostre projecte estrela són les Trobades 
d’Escoles en Valencià, en què cada primavera 
participen milers de persones.

Enguany comencen el 14 de març a Xirivella 
(Horta Sud) i estan dedicades a la figura de 
Carme Miquel i la sostenibilitat. 
Volíem reivindicar el llegat de Carme Miquel. 
Va ser una dona polifacètica: escriptora, 
mestra, acadèmica de la llengua, i activista 

ALEXANDRA USÓ, PRESIDENTA D’ESCOLA VALENCIANA

El passat 11 de juny, Alexandra Usó i Cariñena va assumir la presidència d’Escola Valenciana. Encapçala un equip 
jove format bàsicament per dones que pretén aportar una mirada feminista al gran treball realitzat per les anteriors 
directives de l’entitat. És mestra i pedagoga. En l’actualitat, treballa com a PT a l’IES Les Alfàbegues de Bétera, 
població on va nàixer. És la segona dona que presideix Escola Valenciana. La primera va ser Carme Miquel, a qui, 
curiosament, estan dedicades les Trobades d’Escoles en Valencià d’enguany.  

pel valencià i el medi ambient. És per això, 
que hem triat el lema “Recuperem el verd 
amb Carme Miquel”. Hem elaborat cinc 
unitats didàctiques per a diferents etapes 
educatives, amb les quals pretenem que es 
coneguen les diferents vessants que van 
caracteritzar la seua trajectòria vital.

Parlem sobre la salut de la llengua. 
L’enquesta sobre l’ús del valencià ha destacat 
dades preocupants.
Es dona la paradoxa que en l’actualitat tenim 
l’alumnat més format de la història pel que 
fa a la llengua, però, per contra, no l’usa. 
La llengua habitual que se sent en els patis 
de les escoles és el castellà, inclús per a 
gent que parla valencià a casa. La Llei d’Ús 
i Ensenyament (LUEV) està a punt de fer 40 
anys i pensem que ja no és un instrument 
eficaç, s’ha d’anar més enllà. 
Però la bona salut del valencià no és una 
qüestió només de l’escola. Falten mitjans de 
comunicació en la nostra llengua. Després 
de 8 anys de Botànic encara no tenim 
reciprocitat de televisions i ràdios entre els 

territoris que compartim llengua. També en 
l’àmbit empresarial s’hauria d’incentivar 
més: l’etiquetatge en la nostra llengua, la 
publicitat, etc. Cal que la gent veja la llengua 
com a necessària. Raquel Casesnoves i Avel·lí 
Flors van manifestar en unes jornades de 
sociolingüística a les quals vaig assistir que 
el futur de la llengua passa pels nouvinguts. 
I és de veres. Si no tenen necessitat d’usar el 
valencià per integrar-se, no la gastaran.

Per què la gent valencianoparlant abandona 
la llengua?
És un conjunt de variables, però les podríem 
resumir en el fet que els models que té la 
gent jove s’expressen, majoritàriament, en 
castellà. En qualsevol àmbit: en l’esport, en la 
música, en la televisió, en les xarxes socials, 
fins i tot en la política. El president de la 
Generalitat, depén d’on estiga, usa valencià o 
castellà. El missatge que emetem amb tot açò 
és que la nostra llengua no és prestigiosa. 
Per aquest motiu, moltes vegades, la gent 
canvia de llengua per evitar-se problemes.

Tristament, la premsa, periòdicament, es 
fa ressò d’algun episodi de discriminació 
lingüística.
És una tendència que tardarà a canviar, però, 
per sort, la gent cada vegada té més clars els 
seus drets i denuncia les discriminacions que 
pateix. La nostra Oficina de Drets Lingüístics 
ha detectat que 3 de cada 4 d’aquestes 

situacions es produeixen en l’Administració. 
I un percentatge molt alt es donen en l’àmbit 
sanitari. No ens poden obligar a canviar de 
llengua en els centres de salut. Volem bones 
i bons metges que no ens facen mala cara 
quan els parlem en la nostra llengua. No es 
tracta de triar una cosa o l’altra.

Paral·lelament, observem èxits com el concert 
de Zoo a Madrid que, lògicament, va ser en 
valencià.
Esdeveniments com aquest t’empoderen i 
demostren que és possible un canvi d’actitud. 
Ara bé, a l’Estat espanyol no es respecta la 
diversitat lingüística que tenim. L’any 2010 
Europa li va donar un toc d’atenció per no 
protegir com cal aquesta riquesa lingüística. 
Per què no s’ensenyen en la resta de l’Estat 
les nostres llengües? En algunes de les 
principals universitats europees sí que es 
fa. I açò t’ho relacione amb l’exempció de 
l’assignatura de València que hi ha en les 
comarques castellanoparlants. És un error i 
és una manera de tancar portes –per exemple 
per a accedir a la Funció Pública– a l’alumnat 
que demana no estudiar Valencià.

S’esperava més del Govern del Botànic en 
matèria educativa i lingüística?
Després de tants anys de foscor amb el PP, 
esperàvem l’arribada del Botànic amb molta 
il·lusió. Hi ha hagut aspectes molt positius, com 
ara la xarxa d’escoletes públiques a partir dels 
dos anys o la inversió que es va fer durant el 
confinament per combatre la bretxa digital amb 
les famílies que no disposaven de dispositius 
electrònics perquè els xiquets i les xiquetes 
pogueren seguir el ritme de les classes. 
Però és cert que n’esperàvem molt més. No ens 
agrada el requisit lingüístic que han aprovat en 
la llei de funció pública. Per què no s’aplicarà 
ni en Sanitat ni en Justícia? No ens val que 
“amb la correlació de forces que hi ha en les 
Corts no es podia tindre un reglament millor”. 
Per a nosaltres és un pas arrere. De la mateixa 
manera que no estem gens d’acord amb el fet 
que es regale el C1 a l’alumnat de batxillerat 
que traga un 7 o més en la qualificació final. Hi 
ha institucions més adequades per a homologar 
els títols de Valencià. La responsabilitat no pot 
caure en el professorat.

I de l’aplicació del plurilingüisme, què podem 
dir-ne?
El Programa d’Educació Plurilingüe i 
Intercultural (PEPLI) ha permés que en zones 
castellanoparlants el 25% de les hores, com 
a mínim, es donen en valencià. Ara bé, en 
altres comarques, que amb les línies antigues 
s’impartia el 100% en valencià, ara només 
poden arribar al 60%. Per tant, hi ha un 
retrocés. 
D’altra banda, des d’Escola Valenciana 
pensem que els centres necessitaven més 
assessorament per part de la Conselleria per 
a posar en marxa el programa. També trobem 
a faltar més instruments per controlar la 
seua aplicació, en especial en les escoles 
concertades. I, per damunt de tot, considerem 
que s’hauria d’haver format més i millor el 
professorat.

Tenim l’alumnat més 
format de la història pel 
que fa a la llengua, però, 
per contra, no l’usa.  

La Llei d’Ús i Ensenyament 
(LUEV) està a punt de fer 
40 anys i pensem que ja 
no és un instrument eficaç, 
s’ha d’anar més enllà. 
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Ester Rincón
Responsable de Salut Laboral i Medi 
Ambient Intersindical Valencianana

R ecreacas és un centre de reciclatge 
creatiu impulsat pel grup de treball 
Bufanúvols del Moviment de Renovació 

Pedagògica de Castelló. L’anima mater del 
projecte és la mestra Empar Martell, una de 
les màximes exponents de l'MRP, i seguidora 
entusiasta del Loris Malaguzzi, un pedagog 
italià que va construir una filosofia educacional 
basada en la confiança en les xiquetes i 
els xiquets, en la seua capacitat per a ser 
responsables del seu propi aprenentatge. 
“Arrepleguem materials de tendes i fàbriques per 
donar-los una segona vida i que el professorat 
puga utilitzar-los com a material pedagògic. No 
cal comprar tant”, comenta Martell. 

El projecte es va presentar en 2018 als 
pressuposts ciutadans de Castelló i fa especial 
referència a la necessitat de generar una 
xarxa educativa que ens ajude a crear nous 
aprenentatges a través de la col·laboració i 
cooperació, basada en l’enriquiment mutu, que 
repense la pràctica educativa, els temps, els 
espais i els materials, en què les iniciatives de les 
xiquetes i els xiquets, i els reptes del món actual 
siguen la base a partir de la qual es puguen 
construir situacions d’aprenentatge. El centre 
es troba ubicat en l’edifici de la conselleria de 
l'avinguda Germans Bou,26.

Nou enfocament pedagògicNou enfocament pedagògic
L’MRP de Castelló i el grup de treball 
Bufanúvols tenen una llarga trajectòria en 
defensa del sistema educatiu laic, públic i 

en valencià com a eina fonamental de canvi i 
transformació social. Està format per mestres 
de diferents escoles, nivells educatius i 
especialitats de nombroses escoles públiques 
de Castelló. Aposten per la formació contínua, 
perquè consideren que només des de la reflexió 
sobre la pràctica educativa, es pot evolucionar i 
arribar al model educatiu que es desitja. 

Funciona a través de processos participatius i 
democràtics, i són els materials una ferramenta 
per a expressar i comunicar noves teories per 
a interpretar i crear el món que ens envolta. 

La sostenibilitat, entesa com l’equilibri que 
garanteix el benestar i la salut de les persones i 
la naturalesa, és un dels seus objectius, així com 
aconseguir zero residus.

Però el projecte va més enllà i obri la 
possibilitat a una manera d’entendre l’educació, 
dins i fora dels centres educatius, que parteix del 
potencial de cada persona, dels seus interessos 
i inquietuds, en la qual es considera que amb 
la cooperació s’aconseguirà construir un món 
més connectat amb la natura, amb u mateix i 
amb les persones que l’envolten, de manera 

que es genere un diàleg entre la creativitat i la 
sostenibilitat. Així, les situacions problemàtiques 
que sorgeixen en el medi ambient i en la 
quotidianitat, es poden afrontar d’una manera 
més creativa, utilitzant el poder de cada persona 
enfocat al bé comú.

Recreacas és també un laboratori en el 
qual s’estudia la relació entre els materials i 
les persones que hi interactuen (professorat, 
xiquetes i xiquets, famílies...). Es promou 
l’experimentació, la creativitat, la lliure expressió 
i l’intercanvi d’idees i relacions que atorguen 
un nou significat als materials utilitzats. Teles, 
fulles, cordes i papers són alguns dels materials 
transformats en obres d’art per part de les 
xiquetes i els xiquets que participen en els tallers 
que tenen una segona vida i poden ser utilitzats 
com a material didàctic i artístic.

Inspirat en el centre de reciclatge REMIDAInspirat en el centre de reciclatge REMIDA
Recreacas s’inspira en el centre de reciclatge 
creatiu REMIDA, que es va crear en 1996 a 
Reggio Emilia com a projecte cultural per a 
la sostenibilitat, la creativitat i la investigació 
de materials de desfeta. Està dirigit per la 
Fundació del Centre Reggio Children-Loris 
Malaguzzi i promou la cultura del reciclatge 
i la reutilització creativa. Defén que les 
deixalles i els materials imperfectes són 
potencials portadors de bellesa i capaços 
d’estimular la reflexió i oferir recursos a 
l’educació. Des de la seua fundació, REMIDA 
ha gestionat més de 800 tones de materials 
i els espais es troben en continu canvi. Cada 
any, el Centre és visitat per més de 3.000 
persones, entre mestres, artistes, estudiantat 
i persones curioses de tot el món.

RECICLATGE FET ART
EXPERIÈNCIES

EL GRUP BUFANÚVOLS DE L’MRP DE CASTELLÓ HA POSAT EN MARXA EL PROJECTE 
RECREACAS PER DONAR UNA SEGONA VIDA A MATERIALS DE REBUIG

Josep Enric Escribano
president d’El Tempir

E n la majoria d’estats, com el nostre, que 
mantenen una actitud despenalitzadora 
—i torpedinadora alhora— amb les 

llengües pròpies, es constata que una gran 
part de la societat considera que els drets 
lingüístics sempre són els últims a ser 
defensats. Es troben al final d’una llarga 
cadena de drets —com si els lingüístics 
no foren drets humans i fonamentals—. 
Amb la sostenibilitat lingüística succeeix 
exactament igual: es prioritza la defensa de la 
mediambiental i l’econòmica, com si hi haguera 
sostenibilitats de primera i segona classe.

Davant aquest panorama, hem de tindre en 
compte tres qüestions bàsiques: la primera, 
la UNESCO estableix un vincle d’importància 
vital entre sostenibilitat i diversitat lingüísti-
ca. La segona, recordem que  al món el més 
natural és el plurilingüisme. El monolingüisme 
és una excepció que una immensa majoria de 

nacions eleven a principi únic i uniformitzador. 
I la tercera, cap societat pot ser considerada 
democràtica si nega la diversitat lingüística 
interna. Combatre aquesta diversitat és coartar 
la llibertat individual de les persones i les 
col·lectives com a minoria nacional.

Ja és hora que, entre els factors que 
determinen la cohesió social d’un país, 
compte el respecte i el desenvolupament d’un 
plurilingüisme equitatiu i sostenible. En altres 
paraules, com més sostenibilitat lingüística, més 
justícia social, igualtat i llibertat per a tots els 
parlants de les diferents llengües d’un estat. 

I com podem avançar en aquest sentit? A 
casa nostra passa per una doble via: d’una 
banda, rebutjar l’homogeneïtzació a què ens 
volen sotmetre els qui rebutgen qualsevol acord 
a favor del valencià. Saben que sempre és més 
controlable una societat amb una sola llengua.

D’altra banda, cal reforestar lingüísticament 
els nostres espais més immediats des de 
l’actitud coherent en l'ús i la defensa del 
valencià. El Tempir creà un decàleg de pautes 
per a ser sostenibles lingüísticament a fi de 
preservar la linguodiversitat a casa nostra i 
al món. El decàleg ajuda a reforestar el món 

d’equitat lingüística i a suprimir prejudicis. 
També impulsa a desfer-se d’aquelles 
actituds de submissió lingüística que ens han 
fet aprendre al llarg dels segles mitjançant 
càstigs, premis o pressió social. Es tracta 
de modelar la nostra conducta lingüística i 
convidar més gent a fer-ho.

En definitiva, tothom pot ser model de 
conducta a favor del valencià. Les llavors lingüís-
tiques que plantem ara, per força, germinaran 
positivament. O no som molts de nosaltres fruit 
de la faena d’altres persones que reforestaren 
en pitjors situacions polítiques que l’actual?

REFORESTAR LINGÜÍSTICAMENT EL PAÍS
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QUÈ FEM AMB EL FEM?

Aquesta proposta musical ve enriquida amb 
una sèrie de valors. Tant les cançons pròpies 
com les revisitades s’han convertit en autèntics 
himnes per a viure plenament en la nostra 
llengua. Suposen, a més, una aposta per a 
transmetre valors solidaris, inclusius, d’estima 
i de respecte. Si a tot això li afegim el desig 
d’investigar també en la base musical, acabem 
d’entendre el valor de la proposta. Dani Miquel 
cuida els detalls sonors, recupera instruments 
antics o estranys, incorpora joguets musicals, de 
manera que aconsegueix altres textures i matisos 
musicals que obrin la ment dels infants. 

A banda d’espectacle, Desfem també s’ha 
convertit en un llibre-CD il·lustrat amb totes 
les cançons i el text teatral.

E l músic de l’Alcúdia, Dani Miquel, té 
un espectacle que s’adiu molt amb 
el lema de les trobades d’enguany. 

Es tracta de Desfem. És un projecte teatral i 
musical per conscienciar gent gran i menuda 
de la necessitat d’estimar i cuidar el medi 
ambient. De la mà de Dani Miquel i els Ma 
Me Mi Mo Músics, coneixerem el monstre 
Crivet, aprendrem què és l’economia circular, 
entendrem la necessitat de reciclar i a quin 
contenidor hem de llançar cada residu, i, el 
més important, aprendrem que el món és la 
nostra casa i que mantindre’l viu depén de 
totes i tots nosaltres.

Dani Miquel és tot un fenomen musical al 
País Valencià. La seua proposta constitueix 
ja un referent generacional: la banda sonora 
original que milers de xiquetes i xiquets 
valencians recordaran el dia de demà. I també 
les mares i pares, perquè la seua música és de 
vocació familiar.

Cantacançons o alquimista musical 
serveixen per a definir l’esperit d’aquest 
inquiet músic de l’Alcúdia, a qui la formació de 
conservatori se li quedava estreta pel desig 
d’oferir una proposta diferent que connecte 
generacions. Dani Miquel ha realitzat una 
important tasca de recuperació de cançons 
infantils tradicionals valencianes, perdudes 
en la memòria de les iaies, iaios i també 
d’aquelles i aquells que algun dia les van 
sentir en la infantesa i hui les rememoren des 
del filtre màgic de Dani Miquel.

L’APARADOR

LLEGIT AVUI

Un llibre creat amb l’ànim d’ajudar els 
estudiants més jóvens a conéixer a fons 

tant les causes com les conseqüències i les 
possibles solucions a la crisi climàtica que, 
inevitablement, canviarà les nostres vides. 
Un llibre que facilitarà la tasca educativa del 
professorat en aquest àmbit de referència.

Q uan el contacontes Llorenç Giménez 
ens va deixar, els mestres Ferran i Pau 

Aleixandre decidiren retre-li un homenatge 
amb els xiquets i xiquetes de l’Escola Gavina 
(Picanya). Així va nàixer Somriures amb 
Llorenç, un projecte pedagògic però també un 
espectacle musical amb un grapat de cançons 
creades per a recordar el mestre i rondallaire, 
l’amic que tantes i tantes alegries havia 
regalat contant històries durant tota la seua 
vida. Llavors, a les cançons interpretades per 
l’alumnat de sisé de primària, s’hi va afegir el 
relat de Núria Sendra, i amb les il·lustracions 
de Mai Jiménez es va concebre aquest llibre 
protagonitzat per la fada Violeta i el mateix 
Llorenç Giménez. 

Carme Miquel

L’AMENAÇA DE LES GRUES
Bromera. 
168 pàg.

L a pressió urbanística amenaça molts 
paratges naturals del País Valencià. Fruit 

d’aquesta febra pel taulell, Carme Miquel va 
parir aquesta història lligada a la defensa del 
medi ambient.  Una jove torna al seu poble 
després de viure un temps a l’estranger. 
En arribar-hi constata els problemes que 
pateixen dos amics seus que hi volen obrir 
una casa rural i una botiga de productes 
ecològics. Lectura amena i amb rerefons crític 
recomanada per a alumnat de més de 14 anys.

Ricardo Almenar i altres

LLIBRE VERD DEL TERRITORI VALENCIÀ
Escola Valenciana. 
238 pàg.

Setze especialistes han elaborat uns treballs 
rigorosos que, en conjunt, ens aporten 

un coneixement global i detallat de l’estat del 
territori valencià en el moment present. Conéixer 
el nostre País és estimar-lo i, amb aquest llibre, 
pretenem aportar-hi el nostre granet d’arena. 
Aquest llibre es va editar en ocasió del VI Congrés 
d’Escola Valenciana i Societat Sostenible, i inclou 
articles dels següents autors i autores: Ricardo 
Almenar, Carles Arnal, César Azorín, Emèrit Bono, 
Artemi Cerdà, María Diago, Carles Dolç, Fernando 
Gaja i Ernest Garcia, entre molts altres.

Núria Sendra i Mai Jiménez 

SOMRIURES AMB LLORENÇ
Edicions del Bullent.  
40 pàg.

UN PAÍS SENSE DIDÀCTICA?  
(XI) 

Ferran Pastor i Belda

V a ser l’amic de la Pobla Llarga (Ribera) 
Norbert Blasco i Gil qui em va explicar 
la importància sociolingüista de Recull 

de Càntics Cristians (1955). Aquest llibre era un 
dels manuals de l’assignatura de Música dels 
estudis de Magisteri a València durant els anys 
cinquanta i seixanta. L’autor, el catedràtic de 
Música algemesinenc Agustí Alaman, provenia 
de la generació valencianista dels anys vint i 
trenta. Al mateix Algemesí, Alaman va fer colla 
amb noms tan il·lustres com Joan Segura de 
Lago o Martí Domínguez i publicaren la revista 
Llevant. 

Norbert m’explicava l’impacte que va 
tindre el llibre entre els estudiants com ell, 
sensibles al fet cultural valencià. En aquells 
anys de repressió i diglòssia generalitzada, un 
recull de càntics i oracions bilingüe destinat 
a l’ensenyament oficial, però en què la versió 
primera i original era en valencià, inclosa la 
presentació de l’arquebisbe de València, era 
una novetat extraordinària. Alaman va introduir 
el valencià en l’ensenyament reglat aprofitant 
l’aval de la poderosa Església catòlica de 
la postguerra i l’accepció  més plurilingüe 
del significat del «rico folklore de España» 
(cançons populars...) que va restar per inèrcia 
en els programes i estudis de Música. De fet, 
en els llibres d’ensenyament musical sempre 

s’han inclòs en el repertori, a més de les de 
llengua castellana, cançons populars dels 
Països Catalans o gallegues. Un altre mestre i 
escriptor poblatà, Emili Gascó, em va confirmar 
la vigència del manual d’Alaman a Magisteri  
durant el final dels anys seixanta.

 El llibre té un altre valor afegit; hi ha 
nadales, cançons tradicionals i oracions. 
Però en la lletra de les noves cançons estan 
representades totes les generacions del 
valencianisme cultural des de la Renaixença 
fins els anys cinquanta, a més de dos poetes 
principatins: Francesc Caballero Muñoz. Josep 
M. Ximeneç Faios, Vicent Casp, Enric Soler i 
Godes, mossén Vicent Sorribes, A. Huguet, 
Bernat Artola, Josep Sanç, mossén Cinto 
Verdaguer i Juan. B. Beltran.

Un conte màgic perquè els xiquets i 
xiquetes coneguen qui va ser el gran 
contacontes valencià i un dels grans 
recuperadors de la tradició oral 
de contar rondalles i endevinalles. 
Una obra que, a més, té valor afegit: 
els beneficis aniran íntegrament a 
l’Associació Aspanion de lluita contra 
el càncer infantil.

Pedro Domínguez i Roger Pons 

QUÈ ÉS AIXÒ DE L’EMERGÈNCIA
CLIMÀTICA?
Reclam Editorial.  
64 pàg.

RITMES D'ARA I ACÍ

LLEGIT AHIR



Sempre s’ha dit que l’escola 
és el reflex de la societat. Això 
és així, però cal afegir que el 
nostre objectiu hauria de ser 
avançar perquè siga el reflex 
del millor de la societat. 

Jaume Muñoz

Les trobades d’escoles en valencià reten homenatge a una 
de les grans impulsores de l’ensenyament en la nostra 
llengua. Carme Miquel (1945-2019) va dedicar tota la seua 

vida a bastir els fonaments d’una educació innovadora, propera 
i arrelada al territori. Per això, des de ben jove, va introduir 
el valencià a les aules lluitant contra una societat hereva del 
franquisme. Ho va fer, primer, amb discreció. Així va aportar 
el bo i millor de les tradicions orals, poble a poble. Cançons, 
anècdotes, i contes populars van formar part, amb normalitat, 
de l’aprenentatge dels alumnes que van tindre la sort de gaudir 
d’ella a Tavernes de la Valldigna, València, Torrent o Alcàsser.
Com a escriptora ens va deixar un grapat d’obres dedicades 
al públic juvenil («Murmuris i crits», «Cartes a Roser», «A 
Cau d’orella», «Cartes a Mireia»...) i adult («Aigua en cistella», 
«La mel i la fel»...), així com un fum d’articles de premsa 
amb els quals manifestava les seues inquietuds culturals, 
mediambientals, educatives i cíviques, en general.
Jaume Muñoz, el seu company de vida, ens descriu a continuació el 
marc de les trobades d’enguany i els reptes que ens esperen. Cal 
seguir avançant amb el llegat de Miquel. Xavi Sarrià recordava «l’etern 
somriure de Carme Miquel» en la cançó «No s’apaguen les estrelles». 
Enguany somriurem per ella de nord a sud del País Valencià.

U n dels panells que ha fet Escola 
Valenciana per a dur a les diverses  
Trobades explica que Carme 
Miquel afirmava que la defensa 

de la llengua i la del territori van agafades de 
la mà i que és responsabilitat nostra lluitar 
perquè els nostres fills, les nostres filles i les 
futures generacions hereten una llengua viva 
en una terra viva i una societat més justa. És 
precisament a partir d’aquests plantejaments 
on s’emmarquen les Trobades d’enguany: en la 
voluntat de continuar la seua tasca i posar en 
valor el seu llegat.

No estaria justificat fer una crida a les 
nostres afiliades i simpatitzants a participar 
en les Trobades perquè això ja ho tenen 
assumit, però és un bon moment per a fer 
algunes reflexions al voltant de l’escola i el 
sindicalisme. 

El primer que vull esmentar és que el 
nostre sindicalisme va nàixer lligat amb la 
renovació pedagògica. Encara més: el nostre 
sindicat el feren possible treballadores de 
l’ensenyament que ja estaven compromeses 
en la renovació pedagògica. Les mateixes 
que feren possible les escoles d’estiu i que 

posteriorment també participaren activament 
en la creació d’Escola Valenciana. La història 
de l’STEPV-Iv és la història de la defensa dels 
drets de les treballadores de l’ensenyament, 
però també de la formació del professorat, 
de la lluita per la normalització de la nostra 
llengua i cultura i de la participació activa en 
els moviments socials.

No evoque aquests fets per elogiar el 
Sindicat, sinó per posar en relleu que hui, per 
a avançar, cal contraure nous reptes i assumir-
los amb la mateixa convicció que els anteriors. 
Estic parlant de sostenibilitat i canvi climàtic. 
De la necessitat de repensar els nostres valors 
per a poder encarar el futur. Què significa 
parlar hui de l’escola pública si les noves 
generacions podrien no tindre un demà? 

La preocupació per aquest problema no 
és nova en l’ensenyament. El IV Congrés 
d’Escola Valenciana, celebrat el 2006, 
ja portava per títol “Escola Valenciana i 
societat sostenible” i, des d’aleshores, 
s’han fet diverses aportacions a les quals 
no ha sigut alié el Sindicat. Ara, la qüestió 
és saber com es poden gestionar aquestes 
reivindicacions en el dia a dia a l’interior dels 
centres d’ensenyament. De quina manera les 
treballadores assumeixen i donen exemple 
dels nous valors que reclama la situació. I 
això és complicat perquè nosaltres formem 
part de les generacions que han ajudat a 
crear el problema.

També és complicat perquè el professorat 
hauria de plantejar-se com a tasca  
irrenunciable la mobilització de l’alumnat. 
Transmetre un revulsiu contra el model de la 
societat actual. Combatre el consumisme, el 
conformisme i l’alienació. Afavorir la indignació 
activa de les noves generacions.

¿De veres podem estar satisfetes de 
l’actuació, en general, de les treballadores de 
l’ensenyament abans i durant les convocatòries 
de vagues escolars contra el canvi climàtic? 
¿Quin grau de satisfacció ens provoca el nivell 
de sentit crític que hem aconseguit inculcar a 
través de la nostra tasca educativa?

LES 
TROBADES
I MÉS ENLLÀ

No hi ha repte més dur que posar-se 
davant l’espill de les pròpies mancances i 
contradiccions que totes, absolutament totes, 
tenim. Però cal parlar-ne i afrontar-les. Sense 
angoixa, però sense resignació.

Sempre s’ha dit que l’escola és el reflex de 
la societat. Això és així, però cal afegir que el 
nostre objectiu hauria de ser avançar perquè 
siga el reflex del millor de la societat. Sense 
ignorar tampoc que l’experiència demostra que 
el millor de la societat sol anar quasi sempre 
contra corrent.

En un dels panells de les Trobades es 
ressenya un article de Carme Miquel  publicat 
el 2009 titulat “El clima del meu net”, en què 
ella advertia que, en el futur,  “el més difícil 
seria haver d’explicar que, conegut i comprovat 
el problema, les generacions dels seus avis i la 
dels seus pares han sigut incapaces d’adoptar 
mesures per minorar-lo. Seria terrible haver-li 
de dir que poderosos interessos econòmics, i 
la inconsciència i la irresponsabilitat de molts, 
han impedit l’adopció  dels mitjans necessaris 
per a disminuir o retardar aquest canvi 
climàtic”.

No sé. Pot resultar molt dur d’acceptar però, 
davant de tanta inèrcia i docilitat social, potser 
caldria concloure que un poc de conflicte 
generacional no li vindria malament al planeta.

L'ETERN SOMRIURE


